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Vasárnapi gondolatok 
2023. 10. 08. 

Máriának, Jézus anyjának ünnepe 
 
 
 

Olvasmány: Sir 24,23-31 
23Ez mind áll az Istennel való szövetség könyvére, és a törvényre, amit 
Mózes adott nekünk, Jákob családjának öröksége gyanánt.25Bőven, mint a 
Pison, árasztja a bölcsességet, mint a Tigris folyó az első termés 
napjain. 26Úgy gyarapszik tőle a bölcsesség, ahogy megduzzad az Eufrátesz 
folyó, vagy mint a Jordán aratás idején. 27Okulástól árad, akárcsak a Nílus, 
vagy miként a Gichon a szüret napjain. 28Nem ért célt az első, aki 
fürkészni kezdte, de az utolsó sem jutott a végére. 29Gondolatai, mint a 
tenger végtelenje, tanácsai pedig mélyebbek az óceánnál. 30Olyan vagyok, 
mint a folyam mellékága, mint a csatorna, amely átszeli a kertet. 31Így 
szóltam: „Öntözni akarom kertemet, locsolni akarom a virágágyaimat.” De 
nézd csak, az árkom folyóvá változott, a folyamból pedig tenger 
kerekedett.  

 
Mózes törvényei és bölcsesség – a szerző szerint egy. 
Hogy egyházunk vezetői mit céloztak meg ennek fölolvastatásával – nehéz 
kigondolni. 
 
 
Lecke: Gal 4,4-7 

4De amikor elérkezett az idők teljessége, az Isten elküldte Fiát, aki 
asszonytól született, és ő alávetette magát a törvénynek, 5hogy kiváltson 
minket a törvény szolgaságából, hogy a fogadott fiúságot elnyerjük. 6Mivel 
az Isten fiai vagytok, a Fia Lelkét árasztotta szívünkbe az Isten, aki kiáltja: 
Abba, Atya! 7Tehát nem vagy többé szolga, hanem fiú, s ha fiú, akkor Isten 
kegyelméből örökös is. 

 
Pál a 4. versben alaposan föladja a leckét a bibliai értelmezőknek: Jézus szűztől 
vagy asszonytól született?  
E levél 54 körül íródott, a legkorábbi evangélium (Márk) pedig 70 körül. Ehhez 
még gondoljuk hozzá Liptay-Rózsa könyvének1 megállapítását, miszerint az 
ősegyház nem a Jézus születéséről és gyermekkoráról szóló híradással kezdte a 
jó hír (evangélium) hirdetését, hanem csak Jézus tetteinek és tanításának 
hirdetése után kezdtek érdeklődni ezek iránt. Már amennyire ez egyáltalán 
lehetséges volt.  
Ezek ismeretében jó okunk van gyanítani, hogy a szűzi fogantatás és születés 
egy később keletkezett, jó szándékú, rendkívüliséget fölmutatni akaró irodalmi, 

                                                 
1 Liptay-Rózsa: Krisztus Jézus született. Szt. I. Társ. Bp., 1978. 6. 
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szerkesztői munka következménye; s kezdetben az asszonytól születésnél nem 
kellett több. 
Ám e páli mondatot mind a katolikus, mind a protestáns teológia leginkább 
elhallgatni igyekszik, s ha ez nem lehetséges, bagatellizálni. 
Pedig érdemes mérlegelni: származik-e bármi kára hitünknek ebből a páli 
kijelentésből (s az ellentétek feloldásaként: a szűzi foganás és születés 
elvetésétől)? Úgy gondolom, egyáltalán nem, sőt. Ha egy hozzánk hasonlóan, 
az Isten által alkotott Teremtés szerint született ember (Jézus) oly nagyokra 
képes volt, akkor ez az út számunkra is járható. A sőt erre vonatkozik: csakis 
ekkor van esélyünk erre. Mert ha Jézus a teljesítményeire csak isteni 
természete által is (!) volt képes, akkor mi esélytelenek vagyunk. 
 
Pál a továbbiakban önkényes megállapítást tesz: Jézus alávetette magát a 
törvénynek. Jézus egyáltalán nem kritikátlanul kezelte a mózesi (vagy mondjuk 
kicsit tágabban: ószövetségi) törvényeket. Gondoljunk a Lukács által leírt 
názáreti bemutatkozásra (Lk 4,16-19), amelyben lecsonkolja Izajás szövegét; 
vagy a „mondatott a régieknek, én pedig mondom tinéktek” kitételekre.  
 
Ha Pálnak kedves az „örökös” kifejezés, ám legyen. Hiszen Jézus szerint azok 
az ő rokonai, akik az Atya akaratát teljesítik. 
 
 
Evangélium: Lk 1,26-28 

26A hatodik hónapban az Isten elküldte Gábor angyalt Galilea Názáret 
nevű városába 27egy szűzhöz, aki egy Dávid házából való férfinak, 
Józsefnek volt a jegyese, és Máriának hívták. 28Az angyal belépett hozzá és 
megszólította: „Üdvözlégy, kegyelemmel teljes! Veled van az Úr! 
Áldottabb vagy minden asszonynál.” 
 

 
Amint korábban írtam, a gyermekségtörténet így is történhetett. Talán nem árt 
egy megszorítást tennem: nagyjából. Ugyanis az angyal megjelenése és üzenete  
bizonyosan irodalmi ténykedés eredménye.  
A Jézus körüli romantikázás – véleményem szerint – nem erősíti hitünket. 
 
 

Istenünk!  
Hálát adunk neked Máriáért, az ő helytállásáért;  

hogy el tudta viselni ártatlan fiának kínszenvedését.  
Ezzel példát adott minden anyának, akik – hozzá hasonlóan – nem tudhatják,  

gyermeküket milyen jövendőre nevelik föl.  
S mégis teszik ezt optimizmussal eltelve, áldozattal, fáradhatatlanul. 


